
Összefoglaló 

 

A Magyar Bírói Egyesület Elnökségének 2023. október 25. napján megtartott üléséről 

 

1. A vezető tisztségviselők beszámolója a 2023. október 3. napján megtartott elnökségi 

ülés óta elvégzett feladatokról (Oltai Judit) 

 

Megkötötte az egyesület elnöke a támogatási szerződéseket a regionális sportnapok 

támogatására. Lezajlott a rendezvény a Fővárosi Ítélőtábla, a Győri Ítélőtábla szervezésében és 

pénteken lesz a Szegedi Ítélőtábla illetékességi területén található bíróságok sportvetélkedője 

Kecskeméten. A MABIE és a rendező bíróságok között megkötött támogatási szerződések 

értelmében a Fővárosi Ítélőtábla, a Tatabányai és a Kecskeméti Törvényszék részesül 

támogatásban a MABIE-tól, a támogatások kifizetése megtörtént, illetve a napokban meg fog 

történni. További sportrendezvényeket támogatott még az egyesület: a Pécsi Törvényszék által 

szervezett focitornát. A Debreceni Ítélőtábla régiójában nem rendeztek sportnapot. A lezajlott 

események beszámolói megtalálhatóak a honlapon. 

Az egyesület nevével gravírozott tollat az elnök az OV erre irányuló döntésének megfelelően 

megrendelte. 

A minisztériumról még nem kaptunk választ az elküldött levélre, amelyben találkozót kérünk 

az új minisztertől, és nem reagáltak még a bérjavaslatunkra sem. 

A bírói véleménynyilvánításról szóló kérdőív elkészült, ezzel kapcsolatosan külön napirendi 

pont lesz. 

 

2. Tájékoztatás a béremelési javaslat sorsáról (Szabó Sándor, Oltai Judit) és a 

nyugdíjba vonuló bírák részére az ügyészekkel azonos módon járó juttatás elérése 

érdekében tett lépésekről 

Az Igazságügyi Minisztériumhoz 2023 év első negyedévében a 2021-22 években megindult 

inflációs folyamatokban jelentősen devalválódott bírói bérek rendezéséről szóló javaslatunk 

megküldése óta sajnos nem érkezett válasz. A MABIE azt is kérte dr. Tuzson Bence miniszter 

úrtól, hogy mielőbb tegye lehetővé a személyes találkozót az Egyesület vezetőivel, melyre 

szintén nem érkezett válasz. Ugyanakkor tudomásunkra jutott, hogy az IM a tisztviselők 

elvándorlása miatt kialakult munkaerőhiányt akként kívánja megoldani, hogy kezdeményezi a 

Be. módosítását. Ennek értelmében nem kellene jegyzőkönyvvezetőt alkalmazni a 

tárgyalásokon. Véleményünk szerint nem ez a megoldás a tisztviselők megalázóan alacsony 

bérezése miatti elvándorlása okán kialakult drámai helyzetre, hanem a teljes bírósági 

szervezetet érintő azonnali, jelentős illetményemelés szükséges. 

Erről az Elnökség határozatot hozott és döntött a Miniszter részéről az illetményemelési javaslat 

ismételt elküldéséről és sürgeti is az ezzel kapcsolatos személyes eszmecserét is. Az Egyesület 

ismételten megkeresi a Bírósági Dolgozók Szakszervezetét a hatékony együttműködés 

megkezdése érdekében.  
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Szó esett arról, hogy az egyesület elnöksége az alacsony illetményre és az életpálya 

kiszámíthatatlanságára vezetik vissza, hogy már nem jelentkeznek kellő számban fogalmazók 

a bíróságokra, sok fogalmazó, titkár elhagyja a szervezetet, és részben erre vezethető vissza a 

törvényszéki elsőfokú büntető ügyszak drámai helyzete is. Mindezek megoldása sem késhet 

már. 

A bírói és bírósági illetmények jelentős értékvesztéséről tájékoztatja az Európai Bírói 

Egyesületet melynek tényét, a minisztérium felé megküldött kezdeményezést és azt a levelet is 

közzéteszi a honlapon, amelyet Didier Reynders az Európai Bizottság jogérvényesülésért 

felelős biztosa írt a magyar bírák bérének és nyugdíjának sürgős rendezésének igényével 

kapcsolatban dr. Ujhelyi István Európa parlamenti képviselőnek. 

 

3. Nemzetközi kapcsolatok aktualitásai (előterjesztő: dr. Halász Etelka), ezen belül 

tájékoztatás az IAJ tajpeji közgyűlésén történtekről. 

 

A Nemzetközi Bírói Egyesület (IAJ) 2023. szeptember 17. és 21. napja között Tajvan 

fővárosában Tajpejben tartotta meg 65. közgyűlését. Ennek keretében 2023. szeptember 17-én 

ülésezett az Európai Bírói Egyesület (EAJ) is. Az EAJ 45 tagországából 37 ország 

képviseltette magát személyesen vagy meghatalmazott útján. Az EAJ elnöke, Duro Sessa 

beszámolt a tavaszi ülés óta történt eseményekről, mikor, milyen eseményen vett részt, és 

milyen témában szólt hozzá az adott rendezvényen. (írásbeli beszámolója elérhető az IAJ 

honlapján) Az IAJ elnökhelyettesei is beszámoltak tevékenységükről. 

 

A munkacsoport elnöke nevében Gerhard Reissner az IAJ tiszteletbeli elnöke vette át a szót. 

Egyebek mellett szólt a Magyarországgal kapcsolatos levélről, melyet az EAJ elnöke küldött 

meg az EU Bizottság elnökének. A tagországok képviselői számot adtak arról, hogy milyen 

hatást váltottak ki a tagországokban az EAJ tavaszi ülésén meghozott határozatok és 

állásfoglalások, a hatóságok reagáltak-e a EAJ által megküldött levelekre. 

 

A Nemzetközi Bírói Egyesület (IAJ) több napon át tartotta közgyűlését, melyen a 91 tagország 

közül 72 tagország képviselője volt jelen. Megtörtént az IAJ vezető tisztségviselőinek, a 

Working Group képviselőjének a beszámolója, a tisztújítás, amiről már korábban 

beszámoltunk, az 2023. évi Bírói Függetlenség Díjának ünnepélyes átadása. Erről az 

eseményről már az üléssel egyidőben hírt adtunk. 

 

Egy új bírói egyesület, a botswanai kérte az IAJ-be való felvételét. A felvétel feltételeit vizsgáló 

biztos beszámolt arról, hogy a botswanai egyesület felvétele megfelel az IAJ által támasztott 

valamennyi követelménynek, ezért javasolta a tagszervrezet felvételét. A javaslatot a közgyűlés 

delegáltjai ellenszavazat nélkül elfogadták. Botswana felvételével az IAJ taglétszáma 92-re 

bővült. 

 

A találkozó keretében a Tajvani Alkotmánybírósággal közösen Alkotmányjogi Fórum címmel 

rendeztek egy konferenciát is, amelyen több alkotmányjoggal kapcsolatos előadást 

hallgathattak meg a résztvevők. 

 

A négy Study Commission, amelynek neve a különböző jogágakban szervezett szakmai 

műhelyekként fordítható le, feldolgozta, megvitatta és kiértékelte a kérdőívekre a tagországok 
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egyesületei által adott válaszokat. Az idei évre a már tavaly elhatározott témák a következők 

voltak: 

 

1. Szakmai Műhely: Az igazságszolgáltatás szervezetére, a bírák jogállására létrehozott műhely 

Témája: „A távmunka hatásai a bírósági munkahelyekre és az igazságszolgáltatás működésére 

nézve” 

 

2. Szakmai Műhely: Polgári jogi és polgári eljárásjogi szakterületre létrehozott műhely 

Témája: „Hogyan hatnak az adatvédelmi szabályok a bírák munkájára a polgári peres 

eljárásokban?” 

 

3. Szakmai Műhely: Büntető jogi és büntető eljárásjogi szakterületre létrehozott műhely 

Témája: "Kölcsönös együttműködés a büntetőügyek kivizsgálásában és a bizonyítékok 

előterjesztésében". 

 

4. Szakmai Műhely: Közjogi és szociális jogi szakterületre létrehozott műhely 

Témája: „A bírósági munkahely és a bírói függetlenség kapcsolódási pontjai” 

 

A négy különböző műhelyben megvitatott témákról a csoportokat vezető elnökök számoltak be 

az IAJ közgyűlésén, ahol bemutatták a témákban kialakított álláspontról készített riportot. 

 

Ezek a riportok, de az egyes országok által megküldött válaszok is olvashatók az IAJ honlapján 

angolul és franciául. 

 

A jövő évi, 2024. október 19–23. között megrendezésre kerülő találkozóra a Dél-afrikai 

Köztársaság bírói egyesületének elnöke hívta meg a bírák nemzetközi szervezetét. 

 

 

4. A MABIE Elnöksége módosította az EL. 2023/XII. (X.3.). sz MABIE elnökségi 

határozatát a következők szerint:  

 

a MABIE 2023. november 30. és december 1. napjára kitűzött ülésének helyszíne a 

Magyar Igazságügyi Akadémia (1122 Budapest, Tóth Lőrinc u. 6.) 

 

Az Országos Választmány napirendjére a következő javaslatot teszi: 

 

November 30-án  

 

1. Az új választmányi tagok bemutatkozása 

2. A vezető tisztségviselők beszámolója a 2018. december 1. napja óta végzett 

tevékenységükről 

3. Tájékoztatás a MABIE pénzügyi helyzetéről 

4. 2023. évi Grecsák díj ünnepélyes átadása 

5. Tájékoztatás a béremelési javaslat sorsáról  

6. Tisztújítás (A MABIE elnökének, két alelnökének, főtitkárának az Elnökség 

további 11 tagjának és 4 póttagjának a megválasztása) 

 

December 1-jén: 

 

A tisztújítás folytatása 
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7. A folyamatban lévő ügyek, ezen belül a cselekvési terv állásáról tájékoztatás (honlap 

megújítása, tagnyilvántartás, nemzetközi kapcsolatok aktualitásai, titkári program, 

coach hálózat stb.) 

8. aktuális problémák megvitatása (törvényszéki elsőfokú büntető ügyszak problémái, 

igazságügyi alkalmazottak elvándorlása, életpálya) 

9. Egyebek, amelyre javaslatokat várunk. 

 

A jelölőbizottság elnöke Trappné dr. Kiszely Rita elnökségi tag, aki november 15-én teszi közzé 

a jelölési felhívást, egyben részletes tájékoztatást ad a szavazás menetéről és rövid bemutatkozó 

levelet kér valamennyi OV tagtól. 
 

5. A MABIE pénzügyei körében döntést hozott a MABIE OV az ukrán háborúshelyzet 

károsultjainak támogatására a MABIE számlájára beérkezett összegek eljuttatásával 

kapcsolatban, melynek megvalósítása még a tisztújításig esedékes. 

 

 

Ennek megtervezését, lebonyolítását dr. Vajda Edit alalelnök a Miskolci Törvényszék 

elnökének és bíráinak, továbbá a nyíregyházi és debreceni területi szervezet részvételével 

koordinálja. Az Egyesület számláján még 1 millió forint fölötti összeg áll még rendelkezésre, 

amelyből az Advent időszakában nagyobb segélyadományt lehet küldeni Kárpátaljára és a 

beregsurányi menekültközpontba.  A szállítás lebonyolítása érdekében megkeresi Nagy Béla 

igazgatót a Kárpátaljai Református Egyház Diakóniai Osztályának vezetőjét. 

 

6. A MABIE OV 2023. április 21.-i ülésnapján elhatározott titkári életpálya program 

keretében elvégzett feladatokról tájékoztatás (dr. Vajda Edit) 

 

A bizottsági tagok ismételten kérték a területi elnököket a korábbi tájékoztatás szerint, hogy 

valamennyi titkárt keressék meg az igényeik, helyzetük felmérése érdekében. A Győri 

Törvényszéken, a Győri Ítélőtáblán, a Szombathelyi Törvényszéken és a Veszprémi 

Törvényszéken volt titkári fórum. Ez utóbbi két összejövetelről írásbeli tájékoztatás nem 

érkezett. A győri titkárok javaslatait megküldtük a területi szervezeti elnököknek és felhívtuk 

őket, hogy kérjék a bírósági szervezeti egység elnökének segítségét a fórum összehívásához. 

Ilyen megkeresést küldünk a Miskolci Törvényszék Elnökéhez, mivel ott nem működik 

egyesületi területi szervezet. 

 

7. A MABIE Elnöksége a bírói véleménynyilvánításról szóló kérdőív közzétételét 

határozta el. 

  

Az adatvédelmi vizsgálatot követően a kérdőívet az egyesület elnöke megküldi az OBH és a 

Kúria elnökének annak érdekében, hogy azt valamennyi bíró részére juttassák el annak 

érdekében, hogy a felmérés a bírók minél szélesebb köre számára elérhető és kitölthető legyen. 

Egyidejűleg megküldi a választmányi tagoknak és a területi elnököknek, hogy a területi 

szervezetük tagjainak közvetlenül továbbítsák mielőbbi kitöltés végett. A kérdőívet a honlapon 

is promózzuk. 
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8. A honlap megújításának lehetőségeiről (dr. Kalmár Éva) 

 

Dr. Kalmár Éva elnökségi tag beszámolt a honlap átalakítására kapott szolgáltatói ajánlatokról, 

ennek egyszeri és havi költségvonzatáról. Az Elnökség megállapodott abban, hogy a tisztújítást 

követően kell az új OV-nek döntenie a honlap modernizálásáról, annak költségeiről, a honlap-

szabályzat dr. Pongrácz Zsolt elnökségi tag által elkészített javaslatáról, illetve új honlap 

szerkesztőbizottságot kell választani, nagyobb létszámmal, írásban meghatározott 

feladatmegosztással a hatékonyabb működtetés érdekében. 

Ehelyütt ismét elhangzott, hogy a MABIE elnöke és vezető tisztségviselői – az egyesület 

költségvetésének kímélete érdekében – a munkájukat kizárólag személyesen tudják végezni, 

mert a rengeteg adminisztrációs munka elvégzéséhez a bíróságtól semmiféle segítséget nem 

kapnak. Az egyesület elnöke ¾-es tárgyalási kedvezményt kapott, amelyet ha a munkaszervezés 

lehetővé teszi, igénybe vesz. 

 

9. A Res Iudicata Egyesülettel való együttműködésről (dr. Oltai Judit, dr. Vajda Edit) 

A szakmai egyesület programjairól a honlapon tájékoztatást adunk. 

 

10. Egyebek 

 

E körben mindenekelőtt az OBT küldöttválasztás eredményeit és tapasztalatait osztották meg 

egymással az elnökségi tagok. Egyetértettek abban, hogy az OBT tag és póttag választás 

kiemelkedő jelentőséggel bír, ezért a szabályszerű lebonyolítása elengedhetetlen .  

 

 

2023. 10. 29. 

 

Az összefoglalót készítette dr. Oltai Judit elnök és dr. Vajda Edit alelnök 

 

 


